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علت ترور فخری زاده از 
زبان فریدون عباسی

برخی طرح ها  برای مردم 
مشکل آفرین است

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی، تاکید کرد: آنچه که 
باعث ترور  شهید فخری زاده شد، 
دانش  و  هوشمند  سیستم  ایجاد 
بنیان بکارگیری نخبگان در حل 
مشکلات و دستیابی به خودکفایی 
می باشد. فریدون عباسی نماینده 
کازرون در مجلس شورای اسلامی 
در صفحه شخصی خود در توئیتر، 
نوشت:» دروغگویی رسانه های معاند 
برای همه آشکار است. آن چیزی که 
دشمن را می ترساند و باعث ترور 
 شهید فخری زاده شد، ایجاد سیستم 
هوشمند و دانش بنیان بکارگیری 
نخبگان در حل مشکلات و خودکفائی 
کشور است. معیشت امروز مردم، 
توسط شیطان بزرگ هدف گیری 
شده است. نخبگان با علم خود و مردم 
با صبر توام با امید از دستاوردها دفاع 
کرده و با  جهش تولید، در اقتصاد 
مهاجم خواهند بود. «شهید فخری 
زاده، دانشمند هسته ای کشورمان 
در هفتم آذر ماه سال گذشته در یک 
عملیات تروریستی به دست دشمنان 

به شهادت رسید.

یک نماینده ادوار مجلس درباره 
روی  بارها  یازدهم  مجلس  این که 
نمایندگی  حرفه ای  وظایف  مسئله 
تاکید کرده است و نمایندگانش شعار 
حل مشکلات معیشتی و اقتصادی 
داده اند اما بعد از گذشت یکسال ونیم 
از روی کارآمدن این مجلس چیزی 
جز طرح ها و لوایح مشاهده نشده است، 
گفت: متاسفانه از آنجایی که اساس 
کار این مجلس با شعارهای غیرواقعی 
وغیرمتناسب با مشکلات مردم آغاز 
شد، امروز نمایندگان در یک حالت 
گمگشتگی قرار دارند. به همین دلیل 
است طرح هایی که می آورند، ایجاد 
مشکل می کند. سهیلا جلودار زاد اظهار 
داشت: طرح هایی که مجلس می آورد، 
با شعارهایی که داده اند متناسب است 
اما نمی تواند مشکلات را حل کند؛ یعنی 
اسم با شعار مناسب است اما برای مردم 
ایجاد هزینه می کند.  وی ادامه داد: در 
مورد فرزندآوری و حیوانات خانگی 
طرح هایی مطرح شده است که مشکل 
مردم نیست؛ چراکه بارها مشاهده 
کردم بسیاری از مردم برای این که از 
مشکلات شان فرار کنند حتی ممکن 
است به یک حیوان خانگی پناه ببرند 
پس این اقدامات راه حل نیست. در حال 
حاضر مشاهده می کنیم که خروجی ها 
برای مردم مشکل ایجاد کرده ومی کند.

انتصاب معاون سیاسی 
رئیس قوه قضائیه 

 قاضی نـــاصر ســـراج از ســـوی 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای به عنوان معاون سیاسی رئیس 
قوه قضائیه منصوب شد. قاضی سراج 
پیش از این دادستان نظامی تهران 
بود و مسئولیت های مختلف قضائی 
از جمله مشاور ریاست قوه قضائیه، 
ریاست سازمان بازرســـی کل کشور، 
معاون  عالی،  دیوان  معاون  عضو 
سیاسی- امنیتی دادستان کل کشور، 
معاون دادگستری و سرپرست محاکم 
کیفری و دادســـرای جنایی تهران 
و قضاوت در پرونده های مهمی از 
جمله پرونده  فساد سه هزار میلیاردی 
در کارنامه وی به چشــم می خورد.

گفتنی است، ساختار معاونت سیاسی 
ریاست قوه قضائیه در زمان ریاست 
مرحوم آیت ا... یزدی ایجاد شد. این 
پست پس از دوره مدیریتی آیت ا... 
یزدی در دستگاه قضائی منحل شد 
که پس از انتصاب قاضی سراج از سوی 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، برای بار دیگر معاونت سیاسی 

رئیس قوه قضائیه احیا گردید.

سـرمقــاله

رسیدن به توافقی که هر دو طرف از آن راضی بیرون بیایند در 
آینده نزدیک دور از انتظار است. مگر این که بدون اطلاع رسانی 
اتفاقاتی رخ داده باشد و نابه هنگام و ناگهانی اخباری منتشر شود 
که توافقی صورت گرفته است مانند توافق اولیه ای که به توافق 
برجام منجر شد. قبلا کسی  نمی دانست و اعلام شد که توافق 
حاصل شده است. الان هم با توجه اختلافات زیادی که بین 
طرفین است، خوشبین نیستم و به  نظرنمی رسد تا پایان دورهفتم 
اتفاق جدیدی رخ بدهد. اگر قرار بود اتفاقی رخ دهد در دوره های 
قبلی باید رخ می داد و در این فاصله تغییری حاصل نشده است. با 
وجود این که طرفین ابراز امیدواری می کنند و اعلام می کنند که 
دنبال توافق خوب هستیم اما توافق خوب از نظر ایران یک چیز 
است از نظر آمریکا یک چیز دیگر است. باید منتظر ماند تا فضای 
کلی جلسات اطلاع رسانی شود تا بتوان برآوردی کرد که در مسیر 
حل شدن حرکت می شود یا مشکلات به قدرت خودش باقی است. 
ایران همیشه گفته است که آمریکا اگر به تعهدات خودش عمل 
کند مشکل حل می شود. بنابراین ابراز امیدواری کردن امثال 
آقای امیرعبداللهیان به معنی این نیست که ایران آماده است 
که از مواضع خودش پایین بیاید. اگر قرار بود که ایران از مواضع 
خودش پایین بیایید هشت یا شش ماه گذشته این اتفاق رخ 
می داد و چه دلیلی داشت که این مدت صبر کند. ابراز امیدواری 
برای این است که اگر آمریکایی ها بخواهند مشکل به آسانی حل 
می شود؛ گره کاردست آمریکایی هاست آن که خارج شده، آن که 
باید به برجام برگردد، آن کسی که تحریم وضع کرده و تحریم را 
هم باید بردارد ایالات متحده آمریکا است. همه این کارها را اگر 
آمریکا انجام بدهد مشکل به راحتی حل می شود. اگر آمریکایی ها 
این کار را انجام بدهند مشکل به سرعت رفع و رجوع می شود و 
مسئله این است که آمریکایی ها نمی خواهند. امروز کمیسیون 
مشترک برجام با حضور ایران، روسیه، چین، فرانسه، آلمان و 
بریتانیا تشکیل می شود، چه کسی در کمیسیون نیست و صندلی 
آن خالی است؟ آمریکا، که در اتاق بغلی نشسته است. آمریکایی ها 
بازی با کلمات را شروع کرده اند و این آمریکایی ها هستند که باید 
به برجام برگردند و ایران همه اقداماتش واکنشی بوده به تصمیم 
آمریکا برای خروج از برجام و اگر آمریکا به برجام بازگردد ایران به 

همه تعهدات برجامی خودش باز می گردد.

توافق یعنی لغو تحریم های  آمریکا 

 رایزنی با وزرای
 ازبکستان و آذربایجان

وزیر امور خارجه به صورت جداگانه با همتایان 
ازبکستانی و آذربایجانی خود دیدار و رایزنی کرد. 
حسین امیرعبداللهیان در حاشیه برگزاری پانزدهمین 
نشست سران سازمان همکاری اقتصادی اکو با 
»عبدالعزیز کامل اف«، وزیر امورخارجه جمهوری 
ازبکستان، دیدار کرد.  او همچنین با وزیر امور خارجه 

جمهوری آذربایجان نیز دیدار و رایزنی کرد. 

ارزیابی مثبت اولیانوف 
نماینده روسیه در مذاکرات وین با بیان اینکه 
»رویکردها در وین مثبت است« تاکید کرد که برای 
تکمیل موفقیت آمیز این مذاکرات باید تمام تلاش ها را 
به کار گرفت. میخائیل اولیانوف اظهار داشت: باید تمام 
تلاش ها برای به نتیجه رساندن مذاکرات بر سر احیای 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( به کار گرفته شود، 
چراکه هنوز فرصت این کار وجود دارد. وی ادامه داد: 
نگرش ها در وین مثبت است، به گونه ای که لازم است 
تمام تلاش ها برای تکمیل  موفقیت آمیز مذاکرات به 
کار گرفته شود زیرا جایگزین آن، )یک اتفاق( بد و بدتر 
خواهد بود. هنوز فرصت دست یافتن به توافق باقی است.

این دیپلمات ارشد روس همچنین گفت که مشتاق است 
ببیند ایرانی ها چه چیزی بر سر میز مذاکره آورده اند.

 واکنش به طرح تقسیم 
سیستان و بلوچستان

معین الدین سعیدی، نماینده چابهار در مجلس در 
تذکر شفاهی طرح تقسیم استان سیستان وبلوچستان را 
غیرکارشناسی ارزیابی کرد و گفت: این طرح دارای ایراد 
اصل ۷۵ بوده، فاقد پیوست فرهنگی و اجتماعی و مورد 
نگرانی جامعه نخبگان است. نماینده مردم چابهار، نیک شهر، 
کنارک و قصرقند در مجلس همچنین در تذکری خطاب به 
وزیر آموزش وپرورش گفت: اکنون که ردای وزارت را بر تن 
کردید، به فکر مظلومان تاریخ، معلمان خرید خدمت و 

حق التدریسی های سال ۹۲ و کارنامه سبزها باشید.

افزایش ۱۰ درصدی حقوق کارکنان 
نایب رئیس مجلس گفت: حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
با تایید اکثریت مجلس در اختیار اقشار مختلف مردم 
به ویژه نیازمندان و کارکنان قرار می گیرد که به همین 
منظور در این زمینه اکثریت مجلس موافق حذف ارز 
هستند. علی نیکزاد اظهار کرد: از دولت و سازمان برنامه 
و بودجه انتظار می رود حقوق کارکنان در سال آینده 
۱۰ درصد افزایش یابد تا نسبت به کنترل تورم و کاهش 
قیمت برخی کالا های اساسی اقدامات لازم انجام یابد. 
نایب رئیس مجلس تصریح کرد: این که برخی فیش 
حقوقی نامتعارف دارند نیز به هیچ عنوان قابل قبول 
نبوده و نیاز است در راستای ساماندهی این وضعیت 

اقدامات لازم مبنای کار باشد.

حمایت مجلس از رتبه بندی معلمان 
نایب رئیس مجلس تاکید کرد: مجلس به دنبال 
تصویب لایحه رتبه بندی معلمان به نحوی است که 
قابلیت اجرا را داشته باشد و ما نمی خواهیم از کنار آن 
عبور کرده و در نهایت مصوبه ای بی سرانجام داشته باشیم. 
محمد وحیدی بیان کرد: از هیات رئیسه مجلس ضمن 
رعایت آیین نامه داخلی انتظار می رود رعایت بی طرفی را 
نیز مدنظر قرار دهند. لایحه رتبه بندی معلمان تاکنون 
سه بار با اولویت در صحن مجلس بررسی شده اما هیات 
رئیسه مرتبا اعداد و ارقام مختلفی را در خصوص اجرای 
این لایحه اعلام می کند. اگر دولت توان پرداخت اعتبار 
این لایحه را ندارد صراحتا اعلام کند و مجلس نیز با 
شجاعت آن را از دستور کار خارج کند. افزایش یک 
میلیون یا دو میلیونی پولی نیست که مشکل معلم را 
حل کند حداقل مجبوریم لایحه را از دستور خارج کرده 
فوق العاده معلمان را پرداخت کنیم و زمانی که اعتبار 

لازم تامین شد مجددا در دستور قرار دهیم.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در پانزدهمین اجلاس سران 
کشورهای عضو همکاری های اقتصادی )اکو( در عشق آباد 
گفت: جمهوری اسلامی ایران اولویت ویژه ای برای همکاری و 
مشارکت اقتصادی با کشورهای آسیایی به خصوص همسایگان 
خود در آسیای جنوبی، آسیای غربی، آسیای میانه و قفقاز قائل 

است. اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی از این قرار است:
 بی تردید تقویت نقش و جایگاه سازمان های منطقه ای 
به عنوان تسهیل کننده همکاری های دو جانبه و چندجانبه 
مورد توجه و اهتمام ماست که یکی از نمودهای واضح آن 
سازمان همکاری های اقتصادی »اکو« است. مجموعه 
»اکو« علاوه بر بهره مندی از ویژگی های مادی قدرت 
همچون جمعیت نیم میلیاردی، مالکیت یک سوم منابع 
انرژی جهان، موقعیت بی نظیر ارتباطی میان اروپا با چین و 
روسیه با خلیج فارس و اقیانوس هند، نیروی انسانی جوان و 
پرتوان، دربردارنده هویتی ممتاز به نام اسلام است. ما فقط 
همسایگانی توانمند نیستیم، بلکه میراث دار و در عین حال 
پیش برنده یک هویت اصیل منبعث از فرهنگ اسلامی 
هستیم که قادر است آینده بشریت را در درخشان ترین حالت 
رهبری کند و هم می تواند بالندگی و نشاط معنوی را به کالبد 

همکاری های همه جانبه میان ما تزریق نماید.
 طی سالیان گذشته دستاوردها و پیشرفت های خوبی در 
سازمان »اکو« به دست آمده است اما کماکان فاصله معناداری 
بین موفقیت های حاصله با ظرفیت ها و توانمندیَ های واقعی 
سازمان وجود دارد. برای نمونه با وجود پتانسیل های تجاری 
بالا، تجارت درون منطقه ای کماکان کمتر از ۱۰ درصد است. 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک کشور مهم به دنبال 
ارتقای سطح همکاری ها در اکو و ترفیع رتبه و منزلت این 
سازمان در مناسبات منطقه ای و بین المللی است، گفت: ما 
معتقدیم ابزارهای موثری برای جهش سازمان وجود دارد که 
در صورت اشتراک مساعی اعضا می توانند علاوه بر پیشرفت 
مادی کشورها، سعادت نسل های آینده را تضمین کنند. البته 
لازم است به پیامدهای همه گیری کرونا توجه داشت؛ اینک 
نیازمند دخالت جمعی دولت های عضو هستیم تا آثار مخرب 
همه گیری کرونا را از منطقه دور کنیم و مناسبات و تعاملات 
فی مابین را با شتاب مناسب و به کمک تجربه هایی که در 

حوزه سلامت و آموزش و تولید دارو داشته ایم، ارتقا دهیم.
 بسیاری از گشایش های اقتصادی در اکو، منوط به 
ارتقای تجارت درون منطقه ای است. جمهوری اسلامی 
ایران آمادگی دارد نقش بیشتری در آزادسازی های 
تجاری در منطقه اکو ایفا کند. مایلیم همه کشورهای عضو 
براساس زمان بندی که متناسب با اقتصاد ملی آن هاست در 
آزادسازی های تجاری در اکو، چه در قالب موافقتنامه اکِوتا 
)ECOTA( و چه در قالب مذاکرات تجارت آزاد حضور داشته 
باشند. جمهوری اسلامی ایران آماده است با اعطای تعرفه های 
ترجیحی مناسب در چارچوب اکو، در حصول این هدف مهم، 

سهم داشته باشد.
 شبکه های مواصلاتی منطقه اکو نه تنها لازمه توسعه 
تجارت درون منطقه ای است بلکه در خدمت تجارت 
کشورهای عضو، به ویژه کشورهای محصور در خشکی، با 
جهان خارج است. معتقدیم پتانسیل های تجاری منطقه ای 
و فرامنطقه ای به حدی است که دیر یا زود، تمام مسیرهای 
بالقوه در منطقه اکو باید گشوده شود. شکل گیری کریدور 
جاده ای اسلام آباد - تهران -استانبول پس از ۱۰ سال شاهد 
این مدعاست. برای منطقه اکو، کریدور »خواف  - هرات – 
مزارشریف - حِیرَتان« به همان اندازه اهمیت دارد که کریدور 
»حِیرَتان- مزارشریف- پیشاور«؛ کریدور ریلی »رشت 
– آستارا - باکو« به همان اندازه ضروریست که کریدور آبی 
»امیرآباد- اکُتائو«؛ کریدور »استانبول – سرخس - آلماتی« 
به همان اندازه نقش آفرین است که کریدور »بندرعباس - 
سرخس- آلماتی«؛ بندر چابهار به همان اندازه مهم است که 
بندر گوادِر؛ بنادر ایران در شمال و جنوب، زیرساخت های 

بی بدیل همکاری و رفاه و برادری در منطقه هستند.
 تکمیل اقدامات ناتمامی همچون ایجاد بازار منطقه ای 
برق اکو، ایجاد کنسرسیوم شرکت های انرژی اکو، عملیاتی 
شدن مرکز انرژی های پاک اکو، و سازوکار همکاری صنایع 
پالایشی اکو باید در اولویت قرار گیرد. جمهوری اسلامی 
ایران علاوه بر جدیت در همکاری در این حوزه ها، آماده است 
برنامه های آموزشی حوزه نفت و گاز برای کشورهای عضو اکو 
را توسعه دهد. همچنین علاقه مندیم پروژه های انتقال آب به 
کشورهای متقاضی از جمله جمهوری اسلامی ایران در دستور 

کار سازمان اکو قرار گیرد. 
 این آمادگی وجود دارد تا جمهوری اسلامی ایران نقطه 
کانونی این همکاری ها در سازمان اکو باشد و به این سازمان 
کمک کند تا اجلاس سالانه ای را در خصوص امنیت سایبری 
و آموزش مجازی در سطح حرفه ای میان کشورهای عضو 
برگزار کند. ظرفیت های تجاری منطقه، الزامات زیرساختی 
و توسعه ای منطقه، و محدودیت دسترسی به منابع مالی 
خارج از منطقه ایجاب می کند سازوکارهای مؤثرتری در 
قالب یک معماری ملی منطقه ای جدید به کار گرفته شود. 
»بانک تجارت و توسعه اکو« باید با انجام اصلاحات قانونی 
و رویه ای، نقش پررنگی در تأمین مالی مبادلات تجاری 
مابین کشورهای عضو برعهده گیرد. جمهوری اسلامی 
ایران آماده است افزایش سرمایه این بانک را با نگاه مثبت 

مدنظر قرار دهد. 
 همچنین ایده ایجاد »صندوق سرمایه گذاری مشترک 
اکو« که در نشست صندوق های ثروت ملی کشورهای عضو که 
از سوی ایران مطرح شده است را راهگشا می دانیم و در اینجا 
اعلام می کنم به محض تمهید مقدمات و تأسیس این صندوق 
در اکو، صندوق توسعه ملی جمهوری اسلامی ایران سهم خود 
را در اختیار پروژه های تحت پوشش این صندوق قرار خواهد 

داد. جمهوری اسلامی از گسترش تعاملات فرهنگی بخصوص 
همکاری های بین دانشگاهی، در راستای بهره مندی از ظرفیت 
نخبگان و توسعه دیپلماسی علمی حمایت می کند.  همچنین 
جمهوری اسلامی از هر پیشنهادی که منجر به گسترش 
ترتیبات و سازوکارهای همکاری در اکو به همه اعضا شود 

حمایت می کند.
 جمهوری اسلامی ایران آمادگی کامل دارد تلاش های 
مکمل ازجمله تأسیس پلیس اکو )اکوپل( و ایجاد سازوکار 
همکاری های قضایی اکو در اسرع وقت نهایی شود و »مرکز 
مبارزه با فساد و همکاری های آمبودزمان اکو« مستقر 
در تهران نیز به سرعت عملیاتی گردد. در سال های اخیر 
خوشبختانه سازمان اکو رویکرد و موضع مؤثری را در ارتباط 
با برخی موضوعات جامعه بین المللی از خود به نمایش 
گذاشته است. قطعنامه اخیر مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد درخصوص »همکاری سازمان ملل متحد و سازمان 
اکو« حاکی از همکاری مؤثر دو سازمان در موضوعات جهانی 
با آثار منطقه ای است. سازمان اکو و آژانس محیط زیستی 
آن، از مدت ها قبل با طراحی پروژه های مربوط به تغییر آب 
و هوا و گرمایش زمین، پایبندی اعضا را به این دستور کار 
جهانی نشان داده است و ضرورت دارد با اهتمام بیشتر به 

آن پرداخته شود.
  با توجه به شرایط جدید منطقه قفقاز معتقدیم احیای 
مسیرهای سنتی و تسهیل جابجایی کالا و مسافر در منطقه 
پس از سه دهه به رشد و توسعه منطقه اکو کمک خواهد کرد. 
همچنین بر این اعتقادیم هرگونه تغییر در جغرافیای سیاسی 
منطقه نه تنها به ثبات منطقه کمک نمی کند بلکه زمینه 

تنش های بیشتر در آینده را فراهم می کند.
 همکاری میان کشورهای حوزه قفقاز بر پایه احترام 
متقابل و حفظ تمامیت ارضی کشورها و قواعد بین المللی 
تضمین کننده صلح، ثبات و زمینه ساز پیشرفت و توسعه 
کشورهای منطقه خواهد بود. همچنین ثبات در منطقه 
قفقاز و شکل گیری همکاری های فرامنطقه ای مانند ایجاد 
کریدور بین المللی خلیج فارس - دریای سیاه، باعث تسریع 
تجارت و مراودات اقتصادی اعضای اکو می شود. سازمان اکو 
در دهه های اخیر ساز و کارهای مناسبی در حمایت  از توسعه 
اقتصادی و بازسازی افغانستان، که در آغوش کشورهای اکو 

قرار دارد پی ریزی کرده است، 
 تحریم های آمریکا علیه ایران کوچکترین خللی در 
اراده جمهوری اسلامی ایران در سیاست تعامل حداکثری با 
همسایگان و منطقه ایجاد نکرده است، ایالات متحده آمریکا 
با خروج غیرقانونی از برجام و تحمیل تحریم های یک جانبه 
و ظالمانه علیه ایران و استمرار این سیاست ظلم حداکثری 
نشان داد که منافعش با منافع منطقه ما سازگار نیست. 
جمهوری اسلامی آماده است همه ظرفیت های خود را برای 

تحقق این هدف انسانی به کار ببندد.

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگر مسائل بین الملل 

یـــادداشت

ویــــژه

تحولات میدانی در یمن به  قدری سریع شده است که هرروز 
اخبار مختلفی از آن مخابره می  شود. پیشروی های انصارا... در 
مارب و عقب  نشینی عربستان از الحدیده و حملات موشکی 
یمنی ها به عربستان از مهم  ترین اتفاقات اخیر است. صرف  نظر 
از پرداختن به تحولات میدانی هر حوزه، ذکر چند نکته پیرامون 
تحولات اخیر یمن قابل  ذکر است. تحالف تحت رهبری حاکمیت 
عربستان سعودی به این نتیجه رسیده است که پیروز جنگ یمن 
نخواهد بود و مترصد عقب نشینی تدریجی از مناطق تحت تصرف 
خود است. عقب نشینی ۷۰ کیلومتری عربستان از الحدیده، شرایط 
را برای اتصال صنعا به الحدیده و دسترسی انصارا... به ساحل 
فراهم کرده است. این امر از دو جهت برای دولت انصارا... دارای 
دستاورد است؛ نخست از وجود جبهه های مختلف علیه انصارا... و 
فشار بر این گروه خواهد کاست. دوم دسترسی انصارا... به ساحل 
و دریای آزاد را فراهم خواهد کرد. از نظر عربستان سعودی، قبل 
از هزینه های سنگین در جنگ، باید از طریق روشی قابل  اتکا، به 
دنبال خروج از یمن بود. اکنون عربستان از سه طریق به دنبال 
دستاورد از جنگ یمن است؛ تشدید حملات به یمن که این روش 
تاکنون جواب نداده است زیرا در مقابل حملات، انصارا... متقابلا 
جواب داده است و طی روزهای گذشته فرودگاه ملک خالد و مناطق 
مهم دیگر در داخل خاک عربستان مورد حمله قرار گرفته است. 
از سوی دیگر از طریق سازمان ملل متحد که به دنبال تحمیل 
طرح شورای همکاری بر انصارا... است. بر اساس این طرح انصارا... 
باید به مناطق قبلی بازگردد و منصور هادی دوباره رئیس جمهور 
شود. هرچند این طرح بارها از جانب انصارا... رد شده اما اکنون 
عربستان سعودی به دنبال طرح تعدیل شده  ای مبتنی بر یک دولت 
فراگیر با حضور سایر گروه ها اما با محوریت نیروهای طرفدار خود 
به  ویژه منصورهادی است. مشخصا از طریق مذاکرات مستقیم که 
با توجه به زیاده  خواهی های حاکمیت عربستان و عدم به رسمیت 
شناخته شدن انصارا... توسط ریاض، بر روی آن خیلی تمرکز 
نشده است. درنتیجه عربستان اکنون یک گزاره تلفیقی از تشدید 
حملات در کنار تشدید فشارهای بین  المللی در پیش گرفته است 
تا از این طریق بتواند به نتیجه مطلوبی برسد و منافع خود را در 
یمن حفظ کند. در سال های اخیر جنگ در یمن اثبات کرد که 
عربستان و سایر کشورهای هم  پیمانش، باید انصارا... را به  عنوان 
بازیگر اصلی در یمن به رسمیت بشناسند و همین از منظر تحالف 
سعودی بسیار هزینه زا و دشوار است. از سوی دیگر انصارا... اکنون 
در موضعی برتر نسبت به گذشته قرار دارد و اعلام کرده که راهبرد 
این جنبش مبتنی بر خروج کشورهای اشغالگر از یمن است تا بار 
دیگر این کشور به آرامش برسد و صلح بر این کشور حکمفرما شود.

علی مطهری نایب رئیس پیشین مجلس در توئیتر نوشت: 
لازم است صداوسیما دو طرف قضیه  کرسنت را دعوت کند 
تا مردم قضاوت کنند هزینه سنگینی که بابت جریمه توقف 
اجرای این قرارداد از جیب آنها می رود به گردن کیست؟ علی 
مطهری در توئیتر نوشت:  لازم است صداوسیما دو طرف قضیه 
 کرسنت را دعوت کند تا مردم قضاوت کنند هزینه سنگینی 
که بابت جریمه توقف اجرای این قرارداد از جیب آنها می رود 
به گردن کیست؟ آنهایی که قرارداد را بستند مانند آقای  زنگنه 

یا آنهایی که اجرای آن را متوقف کردند مانند آقای  جلیلی؟

تغییر موازنه در جنگ یمن

پیشنهاد مطهری درباره ماجرای جنجالی کرسنت

رئیس جمهور تاکید کرد :

اولويت ويژه ايران»حمايت از همسايگان« و اكوست 
  تحریم ها کوچکترین خللی در اراده  ایران ندارد 

دیدگاه
محیط زیست، اولویتِ آخر

یادش بخیر؛ قبلنا که به آغاز فصلِ سرما و آلودگی 
هوا می رسیدیم تندروها چه بساط دادخواهی 
بنزین  ابتکار  معصومه  نمی اندختند؛  براه  که 
نامرغوب واردکرده بود؛ زنگنه وزیر نفت گازوئیل 
گوگرددارتولید کرده بود؛ شورای شهر به ریاست ِ 
محسن هاشمی و شهردار، آقایِ پیروزحناچی هیچ 
طرح و  برنامه ایی برایِ بهبودِ هوایِ تهران نداشتند؛ 
سازمان محیط زیست و روحانی هم که اصلا 
به فکرنبودند. اما الان انگار نه انگار. صد البته که نه از 
جناب رئیسی، نه از شورای شهر  یا شهردار جدید 
و نه از هیچ یک از ارکان های دولت جدید نمی توان 
انتظار داشت که بتوانند گامی به منظورِ کاستن از 
آلودگیِ هوا بردارند. اساساً اسباب و عللی که هوای 
تهران و شهرهای بزرگ را با شروع فصل سرما باین 
وضعیت در می آورند یکی دوتا نیستند که این دولت، 
شهرداری یا سازمان محیط زیستش بتوانند خلق 
الساعه کاری انجام دهند. اگر نظام امروز به گونه ای 
جدی در خصوص مسائل مرتبط با محیط زیست، 
آب، هوا، جنگل ها و توسعه پایدار برنامه ریزی کرده 
و بودجه و اعتباراتِ لازم هم تامین شود و بالاخره 
مسئولان هم آن طرح ها و برنامه ها را پیگیری نماید، 
سال ها بعد می باشد که آثار آن طرح ها و سیاست ها 
به تدریج ظاهر می شوند. در حالی که با کمال تاسف 
باید اذعان داشت که اساساً مسائلِ مرتبط با تامینِ 
آب، هوایِ پاک، حفظِ جنگل ها، مراقبت از  محیط 
زیست و در یک کلام توسعه پایدار در قعرِ اولویت ها 
قرار دارند. صرفنظر از آنکه آقای روحانی رئیس 
جمهور باشند یا جنابِ رئیسی؛ خانم معصومه ابتکار 
اصلاح طلب مسئول محیط زیست باشند یا آقای 

عیسی کلانتری یا جناب علی سلاجقه اصولگرا.

رئیس قوه قضائیه:

مردم و سه قوه می توانند تحریم ها را خنثی کنند
 هر ترک فعلی جرم نیست و نیاز به قانون در این زمینه وجود دارد

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: مجلس 
می تواند ریل گذاری صحیح کند و اول و آخر و وسط 
است. مجلس می تواند منشا قدرت در نظام باشد و جلوی 
بیگانگان بایستد. حجت الاسلام غلام حسین محسنی اژه ای 
گفت: مجلس یازدهم کاری کرد که به کمک دولت آمد و در 
مقابل زیاده خواهان و شیطان بزرگ  ایستاد و با گذراندن 
یک قانون مسیر را عوض کرد و قدرت آفرید.  امروز دولت 
سیزدهم با تمام توان و قدرت هم در جهت ارتقای نظام 
و رفع مشکلات است. وی افزود: امروز در قوه قضائیه همه 
در همین جهت تلاش می کنند و یک تلاش فوق العاده 
دارند و در جهت اهداف نظام و جلوگیری از انحرافات و 
برقراری عدالت و برخورد با مفسدین بدون تبعیض تلاش 
می کنند. رئیس دستگاه قضا ادامه داد: امروز فرصتی است 
که سه قوه دست به دست هم و در کنار همدیگر با بحث و 
گفت وگو با رسیدن به یک فهم و ادراک مشترک نسبت به 
مسایل آسیب شناسی های جدی داشته باشیم و براساس 
این آسیب شناسی واقعی راه حل های مناسب و مشترک 
پیدا کنیم و با هم افزایی و تعامل سه قوه بتوانیم نقشه های 

دشمنان را خنثی و این گرفتاری را که مستکبرین غرب 
برای مردم ایجاد کردند برطرف و خنثی کنیم و امت 
اسلامی و مردم غیور و مردم شهید پرور و شهید داده 
می توانند تحریم ها را خنثی کنند. نه تنها خنثی کنند بلکه 
عبور کنند  و به اهداف عالی نظام برسند. مهم این است که 
ما شرایط را خوب درک کنیم و با کمک مردم به اشتراک 
نظر و راه حل های متناسب برسیم و عمل کنیم. وی عنوان 
کرد: سرمایه اصلی ما مردم متدین ما هستند که اگر از 
این سرمایه سه قوه استفاده کنند ما می توانیم گرفتارها 
و مشکلاتی را که بعضی از انها را خودمان ایجاد کرده ایم 
و احیانا با سوء مدیریت ها و برخی را دشمن ایجاد کرده 
می توانیم حل کنیم. رئیس قوه قضائیه بیان کرد: مجلس 
یازدهم کاری کرد که به کمک دولت آمد و در مقابل زیاده 
خواهان و کسانی که به نحوی می خواستند مردم را تحت 
فشار قرار دهند با گذاشتن یک قانون مسیر را عوض و تولید 
اقتدار کرد. وی اظهار کرد: امروز دولت سیزدهم با تمام 
توان، تمام قدرت و وقت گذاشتن به دنبال ارتقای نظام 
و رفع گرفتاری ها است. محسنی اژه ای خاطرنشان کرد: 

امروز قوه قضائیه، در جهت تحقق اهداف نظام، جلوگیری 
از انحرافات، برقراری عدالت، برخورد با مفسدین تلاشی 
فوق العاده می کند. محسنی اژه ای با بیان اینکه سه قوه باید 
آسیب شناسی های جدی داشته باشیم، گفت: بر اساس این 
آسیب شناسی، راه حل مشترک پیدا کنیم و با هم افزایی و 
تعامل بیشتر بتوانیم نقشه های دشمنان و گرفتاری هایی 
که مستکبران غرب برای مردم ایجاد کرده را خنثی کنیم. 
رئیس قوه قضائیه  ابراز داشت: در مورد برخی موضوعات 
خلأ قانونی داریم. الان در قانون هر ترک فعلی جرم نیست 
و نیاز به قانون در این زمینه وجود دارد. محسنی اژه ای 
تاکید کرد: قوه قضائیه باید دستگاهی باشد که بیشتر از 
همه به قانون احترام می گذارد و اگر قانون نداشته باشیم 
و با نظرات خودمان وارد شویم ممکن است مشکل ایجاد 
کند. رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: برای کسانی که نه 
پای آمدن، نه زبان گفتن و نه قلم نوشتن دارند و نه پول 
وکیل و هزینه دادرسی و کارشناسی در تلاشیم برای این 
قشر کاری کنیم که به حق خود برسند؛ این نیاز به عده و 

عُده و بودجه دارد.

محمدرضا فرهادی
تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی- حمید شجاعی: پس ازرای عدم اعتماد 
مجلس به حسین باغ گلی و مسعود فیاضی دو وزیر پیشنهادی 
آموزش وپرورش از سوی رئیسجمهور که راهی به این وزاتخانه 
وهیأت دولت نیافتند، مجلس برای معرفی وزیر پیشنهادی 
جدید یک هفته به دولت مهلت داد که در روزهای نخستین 
این مهلت رئیس جمهور یوسف نوری را به عنوان سومین 
وزیر پیشنهادی آموزش وپرورش به مجلس معرفی کرد 
و همان زمان مشخص شد که یکشنبه ۷ آذر جلسه رای 
اعتماد به وزیر پیشنهادی برگزار خواهد شد  ومجلس 
صلاحیت و برنامه های نوری را بررسی خواهد کرد. در این 
مدت بسیاری در خصوص نوریٰ سوابقش و اینکه از بدنه 
فرهنگیان نیست و صرفا در مقاطعی در آموزش وپرورش 
ایلام مسئولیت  های مدیریتی داشته  و اساسا چهر ه ای 
اقتصادی است پرداختند و اظهارنظرهای مختلفی پیرامون 
وزیر پیشنهادی آموزش وپرورش مطرح شد. اما شاید همان 
ابتدای کار نیز می شد حدس زد که وزیر پیشنهادی با 
مخالفت مجلس روبرو نشود. مخصوصا اینکه این سومین 
گزینه رئیس جمهور برای تصدی وزارت آموزش وپرورش بود 
و چندان صورت خوشی نداشت که مجلس بخواهد نفر سوم 
را رد کند. هر چند که در همان اثنا یکی از اعضای کمیسیون 
آموزش مجلس در گفت وگویی به این مساله اشاره کرد که اگر 
یوسف نوری نتواند نظر کمیسیون را جلب کند مجلس بدون 
توجه به حواشی، رای عدم اعتماد خود را به وی نیز خواهد داد. 
اما این گفته صرفا در حد حرف ماند و پس از آن سخنی در باب 
مخالفت با یوسف نوری برای تصدی وزارت آموزش وپرورش 
مطرح نشد. تا اینکه روز موعود فرا رسید و ساعت 8 صبح 
روز گذشته با آغاز جلسه علنی مجلس به ریاست محمد 
باقر قالیباف  نمایندگان بررسی صلاحیت و برنامه های 
یوسف نوری را برای تصدی وزارات آموزش وپرورش و کسب 
رای اعتماد مجلس را در دستور کار خود قرار دادند. این در 
حالی است که روز گذشته قرار بود رئیس جمهور برای دفاع 
از گزینه پیشنهادی خود به مجلس بیاید اما محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهور به همراه سید محمد حسینی معاون 

پارلمانی رئیس جمهور به منظور دفاع از وزیر پیشنهادی 
آموزش وپرورش در جلسه علنی دیروز حضور یافت. نکته ای 
که مورد تاکید قالیباف رئیس جلسه نیز قرار گرفت و وی 
گفت: »آقای رییس جمهور به خاطر سفر و حضور در اجلاس 
اکو، در جلسه امروز حضور پیدا نکردند و آقای مخبر معاون 
اول ایشان در جلسه ما حضور دارند.« پس از صحبت های 
رئیس مجلس رضا حاجی پورسخنگوی کمیسیون آموزش 
گفت که کمیسیون بعد از بررسی دقیق برنامه ها و دیدگاه های 
یوسف نوری با پیشنهاد تصدی وی برای پست وزارت 
آموزش وپرورش موافقت کرده است. در بخشی از گزارش 
کمیسیون آموزش مجلس آمده است: »جناب آقای یوسف 
نوری از میان جامعه بزرگ معلمان کشور بوده و سابقه فعالیت 
در مدارس دولتی و ستاد وزارتخانه را داشته است و در مقاطعی 
مدرس مراکز تربیت معلم )دانشگاه فرهنگیان( نیز بوده است. 
با توجه به سابقه مدیرکلی ایشان در وزارت آموزش وپرورش 
به خصوص مدیرکل برنامه وبودجه و همچنین بخش های 
مختلف، بنابراین از تجربه مفیدی در وزارت آموزش وپرورش 
برخوردار هستند.« پس از موافقت کمیسیون آموزش مجلس 
نوبت به نمایندگان مخالف و موافق رسید که نظرات خود را در 

خصوص وزیر پیشنهادی بیان کنند. 
  نطق موافقان و مخالفان

نماینده نیشابورتنها فردی بود که در مخالفت با وزیر 
پیشنهادی به نطق پرداخت. هاجر چنارانی گفت: بنده 
به عنوان یک معلم که هنوز حقوقم را از آموزش وپرورش 
دریافت می کنم در مخالفت با شما و از زبان فرهنگیان 
سخن می گویم. نمایندگانی که در اینجا صدای خود را بالا 
برده و خود را فرهنگی تلقی می کنند حکم خود را بیاورند 
که از کجا حقوق دریافت می کنند؟ وی در ادامه اظهار کرد: 
آقای نوری! برنامه شما برای اجرای لایحه رتبه بندی معلمان 
چیست؟ برای تامین اعتبار این لایحه از کجا منابع خواهید 
آورد؟ متاسفانه برنامه های ارائه شده از سوی شما عملیاتی 
نیست. مجلس تصمیم گرفته که به شما رای دهد اما بنده 
به عنوان یک معلم از شما می پرسم که برای چالش های 

جدی این وزارتخانه کلیدی چه برنامه ای دارید؟ در ادامه 
موسی غضنفرآبادی نماینده بم در موافقت با وزیر پیشنهادی 
اظهار کرد: با توجه به سوابق درخشان و برنامه هایی که گزینه 
پیشنهادی وزارت آموزش وپرورش دارد معتقدم که وی 
می تواند این جایگاه را به خوبی مدیریت کند. برنامه ها و سوابق 
وی درخشان است. ایشان مقالات زیادی ارائه داده و توفیقات 
مهمی را کسب کرده اند و از رزمندگان معاصر جبهه های 
جنگ بودند. در ادامه زنگنه نماینده مردم تربت حیدریه در 
موافقت بیان کرد: امروز کسی را در مسند آموزش وپرورش 
می خواهیم که اقتصاد آموزش وپرورش را بشناسد، کسی که 
با عدد و رقم و با تامین منابع مالی و نظام های برنامه وبودجه 
آشنا باشد. برخی دیگر از نمایندگان نیز در موافقت با وزیر 
پیشنهادی به اظهاراتی مثل بیش از این به صلاح نبود وزارت 
آموزش وپرورش بدون وزیر بماند و نوری مرد روزهای خوف 
و خطر است موافقت خود ر ا با وزیر پیشنهادی اعلام کردند. 

 آموزش و پرورش را به یک مسئله درون سازمانی 
تقلیل داده ایم

وزیر پیشنهادی آموزش وپرورش در جلسه رای اعتماد 
خود اظهار داشت: امیدوارم بتوانم در سایه رأی اعتماد 
شما، حافظی امین برای رئیس جمهور و همیاری صدیق 
برای جامعه بزرگ فرهنگیان کشورم باشم. آنچه در پیشگاه 
خداوند به نمایندگان اعلام خواهم کرد، برنامه بنده ذیل 
مرام نامه تربیتی دولت سیزدهم است که خود را متعهد 
به اجرا و پیگیری آن می دانم. یوسف نوری گفت: گام دوم 
انقلاب اسلامی، جهشی به سوی تمدن نوین اسلامی 
خواهد بود و آنچه این جهش را ممکن می سازد، پرورش 
نسلی تمدن ساز است. نسلی که نظام را به سر منزل 
مقصود خواهد رساند، اهداف مندرج در سند بنیادی تحول 
آموزش وپرورش ، خصوصیات این نسل را ذکر کرده است. اگر 
در آموزش وپرورش دانش آموز موحدی تربیت کردیم که علم 
و ایثار و صلح جویی را در کنار صلح ستیزی و دفاع از مظلوم 

همراه کند، هدف اصیل انقلاب اسلامی محقق شده است. 
ادامه صفحه 7

گزارش»آرمان ملی«  از رای اعتماد مجلس به آخرین عضو کابینه:
صادق زیباکلامآموزش وپرورش بالاخره وزیر خود را شناخت

استاد دانشگاه


